
uuntelin 18.11. SJ AB:n toimitusjohta-
jaa Crister Fritzson´a, joka oli kutsuttu 
 kertomaan NJS:n Ruotsin osastolle SJ:n 

tulevaisuuden haasteista. Harvoin olen tullut niin 
vakuuttuneeksi siitä, että suurnopeusratoja 
tarvitaan myös Pohjoismaissa.  Tulevaisuuden 
kuva, jonka  Fritzson maalasi suurnopeusjunien 
 tarpeesta Pohjolassa ei ollut vain pelkän rautatie-
virkamiehen. Ei, se oli yhteiskunnan rakentajan ja 
valtiomiehen kuva.  Todella nopeiden, 320 km:n 
tuntinopeudella kulkevien junien avulla saamme 
kokonaan uuden yhteiskuntarakenteen. Suurem-
mat ja kestävämmät työmarkkina-alueet, joilla on 
kehittynyt yrityssektori sekä edellytykset korkeam-
malle koulutukselle ja tutkimukselle, mikä tarkoit-
taa lyhyesti sanottuna merkittävästi voimakkaam-
paa asemaa muuhun Eurooppaan nähden.

Kun kiinteä Fehmarn Belt-yhteys valmistuu, 
niin se sitoo koko Öresundin seudun merkittävästi  
lähemmäksi Pohjois-Eurooppaa, ja luonnollisesti  
hyödyttää sitä. Mutta myös Skandinavian muut 
pääkaupungit voivat tulla osaksi tätä kehitystä.  
Ainakin silloin edellytetään nopeita junayhteyksiä, 
matka-ajaltaan noin kolme tuntia Tukholman ja 
Kööpenhaminan sekä Oslon ja Kööpenhaminan 
välillä. Muuten nämä kaupunkiseudut eivät pääse 
mukaan tapahtuvaan kehitykseen, jonka uusi  
yhteys mahdollistaa.

1800-luvun keskivaiheilla johtavat poliitik-
komme uskalsivat tehdä tulevaisuuteen suuntautu-
via päätöksiä hyväksymällä uuden tekniikan, joka 
korvasi silloisen tavan kulkea laivalla tai hevosilla 
ja vaunuilla. Rautateiden rakentamisesta tuli myös 
yhteiskunnan rakentamisprojekti, kun kokonaan  
uusia rautatieseisakkeita perustettiin ja tärkeitä 
rautatiesolmuja kehitettiin. Lähemmäs sata vuotta  
Pohjolan ensimmäisten rautatieyhteyksien jälkeen 
 alkoi tieliikenne kehittyä nopeasti. Autosta tuli  
vapauden ja liikkumisen symboli. Uusia teitä,  
jotka auttoivat yhteiskuntakehitystä ja alueiden 
laajentumista, perustettiin. Mutta tänä päivänä 
auto ei vaikuta alueiden laajenemiseen samalla  
tavalla kuin ennen.

Ei käy päinsä lyhentää matka-aikoja  
sallimalla merkittävästi korkeampia nopeuksia 
maanteillämme.  Pikemminkin on päinvastoin, että 
matka- ajat autoilla kasvavat   lisääntyneen liiken-
teen takia. Sen sijaan juna on kulkuvälineenä avain 
alueiden laajentumiseen ja kehittyviin työmarkki-
noihin. Mutta silloin edellytetään, etteivät päät-
täjämme pidä uusia suurnopeusratoja vain kustan-
nuksena. Kysymys on yhteiskuntakehityksestä ja 
yhteiskunnan rakentamisesta seuraavalle sukupol-
velle.

Yhteiskunnan hyöty vai kustannus?

MIKAEL PRENLER
Päätoimittaja
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Samhällsbygge eller bara en kostnad?
yligen lyssnade jag på SJ AB:s vd,  Crister 
Fritzson, som hade bjudits in av NJS 
svenska avdelning för att berätta om SJ:s 

framtida utmaningar. Det är sällan jag känt mig så 
övertygad om att hög hastighetsjärnvägar  behövs 
även i Norden. Den bild som Crister Fritzson 
 målade upp över behovet av snabbtåg i Norden 
var inte den introverte järnvägstjänstemannens. 
Nej, det var samhällsbyggarens och statsman-
nens bild. Med  riktigt snabba tåg som kör i 320 
kilometer per timme får vi en helt ny samhälls-
struktur.  Större och bärkraftigare arbetsmarknads-
regioner med ett utvecklat näringsliv, samt 
 bättre  förutsättningar för  högre utbildning och 
 forskning. En betydligt starkare ställning gent-
emot  övriga Europa, kort sagt.

När den fasta förbindelsen under Fehmarn 
Bält är klar knyts hela Öresundsregionen betydligt 
närmare norra Europa, och drar naturligtvis  
nytta  av detta. Men även Skandinaviens övriga  
huvudstäder kan bli en del av denna region-
förstoring. Fast då krävs det snabba tåg med res-
tider på drygt tre timmar mellan Stockholm och 
Köpenhamn  eller Oslo och Köpenhamn. Annars 
kan dessa  regioner inte inkluderas i den tyngd-
punktsförskjutning som kommer att ske.

I mitten av 1800-talet vågade våra styrande  
 politiker fatta framtidsinriktade beslut. Att 
anamma  en ny teknik som ersatte det gängse  sättet 

att färdas med båt eller med häst och vagn. Järn-
vägsbyggandet blev också ett samhällsbyggnads-
projekt när helt nya stationssamhällen anlades 
och viktiga järnvägsknutar utvecklades. Närmare  
hundra år efter de första järnvägarna i Norden 
tog utvecklingen av vägtra�ken fart. Bilen blev 
en symbol för frihet och rörlighet. Nya vägar, 
som  bidrog till samhällsutveckling och region-
förstoring, anlades. Men i dag kan bilen inte längre  
bidra till regionförstoring på samma sätt som  
tidigare.

Det går inte att korta restider genom att  
tillåta markant högre hastigheter på våra vägar. 
Snarare är det tvärt om, att restiderna med bil ökar 
med ökad tra�k. I stället är det tåget som trans-

portmedel som är 
nyckeln till regionför-
storing och utvecklad 
arbetsmarknad. Men 
då krävs att våra poli-
tiker inte ser nya hög-
hastighetsjärnvägar 
enbart som en kost-
nad. Det är en  
samhällsutveckling 
och ett samhällsbygge 
för nästa generation.
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MIKAEL PRENLER
Huvudredaktör

Nya Böle station och köp-
centret Mall of Tripla 
 öppnades den 17 oktober.
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Årets sista NJT bjuder bland 
annat på läsning om DSB:s 
etablering av nya verkstäder 
i Danmark, utrullningen av 
tågskyddssystemet ERTMS i 
Sverige och utmaningen med 
digitaliseringen i Finland.
Vi får också möta Bane Nor  
Eiendoms nya chef som vill 
 vara med och skapa  Norges 
bästa möjliga järnväg. 
Trevlig läsning!


